



N° 2010 – 29
December

Economic and Cultural Assimilation and Integration of Immigrants in Europe

Mariya Aleksynska
Yann Algan

NON-TECHNICAL SUMMARY

While European countries are witnessing an especially vivid debate about immigrants' assimilation and integration into receiving societies, this paper offers an analysis of whether such assimilation is indeed taking place. Using the European Social Survey conducted in 16 countries, we suggest that, being a complex phenomenon, assimilation may be taking place along different dimensions and with different speed, and also differ across immigrants of various origins going to various destination countries.

We report that first-generation immigrants differ in the most important way from native-born along such rather obvious dimensions as language and citizenship, and also along other outcomes, such as civic involvement, religiosity, trust, perceived discrimination, occupations, and income. However, these differences are no longer the same for second-generation immigrants. In fact, a considerable progress is observed between generations with respect to language, naturalizations, and also religiosity, which is usually considered to be a relatively rigid feature; likewise, the progress is observed along occupations and income. In contrast, perceived discrimination and unemployment may actually aggravate for second-generation immigrants, while trust may not only diminish, but even reverse, as compared to native-born and to first-generation immigrants. At the same time, we also find that there is an important heterogeneity in these outcomes not only across immigrant generations, but also across destination countries and migrant origins.

Assimilation patterns along cultural and economic outcomes may be related one to another. For example, one may expect that learning a language of the receiving country may help immigrants to find a better job. We explore the relationship between assimilation along different behaviors, but do not find very strong or consistent patterns between them. In fact, for first-generation immigrants, we rather observe that progress on some dimensions may compensate the lack of progress on other dimensions; and also that a big discrepancy in one dimension is not necessarily a handicap, or an impediment, for assimilation on other grounds. Preserving some of the behaviors may actually be of help to immigrants to progress on others. For second-generation immigrants, we find a very weak relationship between possessing citizenship and economic outcomes or language. However, the relationship is particularly strong between

L'ASSIMILATION ET L'INTÉGRATION ÉCONOMIQUE ET CULTUREL DES IMMIGRÉS EN EUROPE

Mariya Aleksynska

Yann Algan

RÉSUMÉ NON TECHNIQUE

L'assimilation des immigrants dans les sociétés d'accueil est aujourd'hui un sujet largement débattu en Europe. Ce document se propose d'analyser si une telle assimilation est effectivement en cours, à partir de données de l'European Social Survey portant sur 16 pays et distinguant les immigrants selon leur génération, la durée de leur séjour, et leur pays d'origine.

Nous montrons que les plus grandes différences entre les immigrants de première génération et les autochtones ont généralement trait à l'usage de la langue du pays de résidence au sein de la famille et à la nationalité. Elles ont aussi trait à la participation civique, à la pratique religieuse, à la confiance dans les institutions, à la discrimination perçue, aux postes occupés, et aux revenus. Cependant, ces différences ne sont plus les mêmes pour les immigrants de la deuxième génération. Un progrès considérable de l'assimilation est observé d'une génération à l'autre. Il est particulièrement net en termes de langue, de naturalisation, ainsi que de pratique religieuse; de même, des progrès sont observés quant aux postes occupés et aux revenus. En revanche, la discrimination perçue et le chômage peuvent s'aggraver pour les immigrants de deuxième génération. Surtout, l'écart de niveau de confiance s'inverse, par rapport aux natifs et par rapport aux immigrants de première génération. Cependant, nous constatons qu'il existe une hétérogénéité importante dans toutes ces caractéristiques, non seulement d'une génération d'immigrants à l'autre, mais aussi selon les pays d'origine et d'accueil des immigrants.

Les schémas d'assimilation culturelle et économique peuvent être liés les uns aux autres; on pourrait, par exemple, s'attendre à ce que l'apprentissage de la langue du pays d'accueil aide les immigrants à trouver un meilleur emploi. En fait, nous observons que, pour les immigrants de première génération, des progrès sur certains aspects peuvent compenser l'absence de progrès

sur d'autres, et qu'un écart important vis-à-vis des natifs selon une dimension n'est pas nécessairement un handicap pour l'assimilation selon d'autres caractéristiques. Conserver certains comportements peut en fait aider les immigrés à s'assimiler selon d'autres dimensions. Pour les immigrés de deuxième génération, nous trouvons une relation très faible entre la nationalité acquise et les résultats économiques, ou la langue parlée à la maison. Cependant, la relation, négative, entre la discrimination perçue et la confiance dans la police est particulièrement forte pour cette deuxième génération. Puisque la discrimination perçue par les immigrés résulte des attitudes et des comportements des autochtones dans les sociétés d'accueil, ce constat suggère qu'il existe une relation entre l'assimilation des immigrants et l'acceptation des immigrants par la société d'accueil.

Finalement, nous rapportons l'assimilation des immigrés aux politiques d'intégration dans les pays d'accueil. Nous constatons une relation positive entre les politiques favorisant l'accès des immigrés aux marchés du travail et leur assimilation en termes d'emploi. Le lien entre les autres politiques et les comportements est moins clair. L'une des raisons en est que les politiques migratoires sont très complexes. Par exemple, la lutte contre la discrimination peut favoriser l'assimilation économique en assurant plus d'égalité des chances sur le marché du travail, mais en même temps, ces possibilités d'égalité de traitement peuvent favoriser la conservation, et non le changement, de certains comportements culturels. Si c'est le cas, cela pourrait en partie expliquer pourquoi l'assimilation ne se produit que selon certaines dimensions. Toutes ces observations contribuent à éclairer le débat sur ce qui constitue une bonne politique d'assimilation, sur la définition des priorités ces politiques, et sur la façon d'évaluer l'efficacité de mesures qui touchent différents aspects de la vie.

Classification JEL : J1, F22, Z13

Mots-clefs : assimilation, intégration, politiques migratoires, l'Europe

discrimination and trust in the police. Since the perceived discrimination reflects immigrants' experiences with the attitudes and behaviors of native-born in the receiving societies, the latter finding suggests that immigrant assimilation is interdependent with the attitudes and acceptance of immigrants on the part of the native-born.

Finally, we relate immigrants' assimilation to integration policies available in the European countries. We find that policies favoring labor market access of immigrants are positively related to assimilation in terms of employment. However, the link between other policies and behaviors is less clear. One of the reasons for this is that migration policies are also very complex. The same policy, such as, for example, antidiscrimination, may favor economic assimilation in providing more equal opportunities in the labour market; but at the same time, these very opportunities of equal treatment may favor the preservation, and not the change, of cultural behaviors. If this is the case, this can also partly explain why we observe assimilation on some, but not all, dimensions. This finding also opens a debate of what constitutes good integration policies, what policies we would like to have, and how to assess the effectiveness of policies that affect various aspects of life.

J.E.L. Classification: J1, F22, Z13

Keywords: assimilation, integration, migration policies, Europe